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Líbí se mi, jak se v Jihlavě všichni známe
Vítání občánků pojme většina 

rodin velmi slavnostně, často 
přijdou i prarodiče, říká Roma-
na Hrbatá, členka komise pro 
občanské záležitosti, která už 
novorozené občánky vítá mno-
ho let.

Veronika Dawidowicz ז

Co máte při vítání občánků na 
starosti? 

Jsem členka komise pro občanské 
záležitosti. Po sametové revoluci byla 
snaha odstranit ze života radnice něk-
teré zvyklosti. Když jsem byla zvole-
na do jihlavského zastupitelstva roku 
2002, stala jsem se předsedkyní této 
komise a prosadila jsem zachování 
tradic setkávání se občanů při někte-
rých slavnostních obřadech. 

Dodnes tedy organizujeme v barok-
ní obřadní síni naší starobylé radnice 
akci vítání občánků.

Jak si zajistit to, že moje dítě zaži-
je vítání občánků?

Na oddělení matriky dojde záznam 
o narození občánka, informace je 
zpracována a pracovnice magistrá-
tu osloví písemně rodiče zaslanou 
pozvánkou na vítání občánků. Obřad 
probíhá každý týden v úterý, ve 14.30 
a 15.00 hodin.

V kolika měsících se vítají občán-
ci? 

Vítáme děti věku od 3. měsíce 
narození do půl roku přibližně. Pod-
mínkou je trvalé bydliště v Jihlavě.

Jaká bývá atmosféra?
Stává se často, že maminky se už 

setkaly v porodnici, vyměňují si vzá-
jemně informace o svých mimin-
kách. 

Nás velmi těší, když rodiče obřad 
pojmou jako menší slavnost a přizpů-
sobí tomu účelu oděv a obuv… Těší 
nás, když se přijde podívat děda a 
babi nebo kdokoli z rodiny.

Co děti dostávají?
Pro miminka i rodiče máme při-

pravené milé dárky. Je to hlavně 
památeční stříbrná mince. Jedná se o 
repliku jihlavské městské mince z 2. 
poloviny 15. století, je to jednostran-
ná mince s rozkřídlenou orlicí. Pama-
tuji, že nápad vznikl v době, kdy na 

správním odboru pracovala Renata 
Pisková. 

Pro maminku máme květinu a 
miminko ještě dostane dáreček, 
hračku nebo skládačku s motivem 
ježka, který je symbolem Jihlavy.  
Každý obřad je zahájen kulturním 
programem, vystoupením dětské-
ho folklorního souboru nebo dětmi 
ze školních družin všech jihlavských 
základních škol. 

Některé děti mají pro miminka při-
praveny vlastnoručně vyrobené dár-
ky. Příjemná spolupráce už po dlou-
há léta probíhá se žákyněmi Střední 
zdravotnické školy. Budoucí sestřičky 
asistují při manipulaci s miminkem u 
dětské kolébky, kde jsou pořizovány 
fotografie na památku.

Takže se nemusí o vítání občánků 
nějak žádat?

Není potřeba. Opravdu obvolává-
me všechny. 

Vy si nějaké povídání pro nové 

občánky chystáte sama, nebo máte 
nějakou šablonu?

Máme určitou šablonu, aby obřad 
měl určitý řád. Jedna členka komi-
se má na starost organizaci obřadu a 
druhá projev. Jsme nominovány jed-
notlivými politickými stranami. Pro-
jev si každá připravíme tak, aby nám 
šel přirozeně přes pusu, jak se říká. 

Máme mezi sebou jednu takovou 
legendu-Vlastičku Šabartovou, ani 
nedokážu odhadnout, kolik let už se 
tato dáma zabývá touto činností, ale 
každopádně nás všechny naučila mít 
ráda tento milý obřad. 

Také musím připomenout, že prů-
běh obřadu je podbarven klavírním 
doprovodem.

Je o vítání občánků zájem?
Akorát doba covidu zastavila setká-

vání se občanů na radnici. Všichni ale 
věříme, že obavy z hromadných akcí 
s účastí čerstvě narozených miminek 
jsou pochopitelné, ale budou minu-
lostí.

A v době před covidem?
To byl velký zájem. Každý týden 

v úterý byly dva obřady. Tedy dohro-
mady zhruba těch deset dětí.

Je potřeba umět improvizovat? 
Například, když se děti rozpláčou?

Rozhodně. Musíme si taky dávat 
pozor, jelikož miminka jsou každé 
jiné, takže se stane, že některé si třeba 
z ničeho nic sedne v kolébce, a to se 
člověk lekne zejména z toho bezpeč-
nostního hlediska. 

Jak se akce vítání občánků za ty 
roky změnila? 

Už dlouho nám chodí pomáhat děv-
čata ze zdravotní školy. Dříve šly sleč-
ny například k maminkám, miminko 
si půjčily a maminky se nám mezitím 
podepsaly do pamětní knihy.

Dnes už jsou rodiče tak opatrní, že 
málokterá maminka nebo tatínek dí-
tě půjčí cizímu člověku.

Máte nějakou historku, co vám 
utkvěla v hlavě?

Je velmi příjemné, když vejdete ze 
dveří do sálu a poznáváte známé tvá-
ře. Jako dlouholetá trenérka moderní 
gymnastiky se tu setkávám s mamin-
kami, s kterými jsem trávila spoustu 
volného času v tělocvičnách, snažila 
jsem se u nich vždy podporovat lás-
ku ke sportu a snad se mi to i často 
povedlo. 

Teď tu každou malou holčičku, 
gymnastku, vidím jako dospělou 
ženu a kladu jí na srdce, že ten uzlíček 
radosti v její náruči se bude jejíma 
očima dívat na svět a bude na ní, aby 
v tom složitém světě dokázal roze-
znat opravdové hodnoty jak v lidech, 
tak i v životě.

Co vás na této práci nejvíc baví?
Právě to, že potkávám například 

ty děti z oddílu, kterým se daří a žijí 
pořád v Jihlavě.

Komise pro občanské záležitosti 
však dělá i jiné akce než jen vítání 
občánků. Jaké například? 

Několikrát v měsíci navštěvujeme 
naše seniory po dovršení věku deva-
desáti let v místě jejich bydliště. Člen-
ka komise předá písemnou gratulaci 
primátora města a dárkový balíček 
přizpůsobený věku seniora. 

ROMANA HRBATÁ je dlouholetou členkou komise pro občanské záležitosti měs-
ta Jihlavy.  Foto: Petr Klukan


